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Obrtnija. 

Trgovinska in obrtniška zbornica. 
Kranjska trgovinska in obrtniška zbornica je imela 

dne 23 junija sejo. 
Otvorivši sejo, naznanil je zbornični predsednik 

Josip K u š a r , da je trgovsko ministrstvo odobrilo zbor
nični računski sklep za leto 1900 ter potem prečital 
dopis upokojenega zborničnega tajnika cesarskega svetnika 
J M u r n i k a , kateri sporoča, da je že pred leti sklenil 
povodom petdesetletnice trgovske in obrtniške zbornice 
podariti zbornici portrete vseh njenih predsednikov. S 
temi portreti naj bi se okrasili prostori zbornične pisarne 
ter počastili možje, kateri so predsedovali zbornici za
stopanih interesov. V to svrho naročil je gospod cesarski 
svetnik akademičnemu slikarju Matiji Jami, naj po foto
grafijah izgotovi portrete zborničnih predsednikov L. C. 
Luckmanna, V. C. Supana, Aleksandra Dreota, dr. Josipa 
Poklukarja, Josipa Kušarja, Vašo Petričiča in Ivana 
Perdana. To delo je sedaj dovršeno. Zbornica je ponudbo 
cesarskega svetnika Murnika s slava- klici sprejela ter 
sklenila, da se omenjeni portreti obesijo v zborničnih 
prostorih. 

Razpisana služba provizoričnega konceptnega ad-
junkta se je po predlogu podpredsednika K l e i n a po
delila finančnemu konceptnemu praktikantu dr. Franu 
W i n d i s c h e r - i u. 
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Zbornični tajnik dr. M u r n i k je naznanil, da je 
mestna hranilnica ljubljanska vložila priziv proti plačilu 
zbornične doklade, in da je ministrstvo temu prizivu 
ugodilo, da morajo tudi hranilnice plačevati zbornično 
doklado. Zbornica je vzela poročilo na znanje. 

Potem je poročal zbornični tajnik dr. M u r n i k o 
uvedbi nedeljskega počitka v trgovskem obrtu. C. kr. de
želna vlada, kateri je došla anonimna prošnja, naj bi 
zaukazala popolen nedeljski počitek v trgovskem obrtu 
vsaj za čas od 15. junija do 15. septembra, je z ozirom 
na gibanje, ki se je v tej zadevi v Ljubljani pričelo, 
naročila trgovski in obrtniški zbornici, naj se izjavi v 
tej zadevi, sicer pa je došla tudi zbornici anonimna 
prošnja, naj bi se zavzela za nedeljski počitek. Poroče
valec priznava, da je to jako važno, a težko vprašanje, 
da pa zbornica danes še ne more izreči mnenja, ker je 
treba še obširnih poizvedb, ki se v tem kratkem času, 
ki je bil na razpolago, se niso mogle izvršiti, in da za
more sedaj vladi le priporočati, naj pozove trgovski 
gremij, da glede nedeljskega počitka zavzame svoje sta
lišče ter c. kr. vladi stavi svoje predloge. To je jedino 
prava pot, da trgovski uslužbenci dosežejo svoj cilj. 

Povsod so se vršila obširna poizvedovanja pri in
teresentih in obširne ankete, razpravlja se pa stvar še 
vedno tudi v tistih deželah, kjer so deželne politične 
oblasti že izdale dotične odredbe. Tako se poroča iz 
Prage, da je vladna odredba, s katero se uvaja popolni 
nedeljski počitek v Pragi za gotovi čas in z gotovimi 
izjemami za nekatere stroke, silno razburila prizadete 
trgovske kroge in praška trgovska in obrtniška zbornica 
se je v primernejšo uravnavo te zadeve že obrnila na 
vlado. Tudi graška trgovska in obrtniška zbornica se je 
pritožila zoper slično odredbo štajerskega namestništva. 
Tajnik dr. Viktor Murnik je povdarjal, da že dosedanje 
poizvedbe so pokazale, da je ureditev te zadeve, kakor 
povsod drugod, tako tudi pri nas, jako težka stvar. 
Odsek je mnenja, da bo treba še mnogostranskih in 
temeljitih poizvedb, predno bo stvar zrela za izjavo. Le 
da se stvar pospeši pri tistih faktorjih, ki pridejo tu v 
prvi vrsti v poštev, se je zadeva že danes spravila pred 
plenarno sejo. V ta namen predlaga odsek, da naj zbor
nica priporoča c. kr. deželni vladi, naj pozove prizadete 
zadruge, pred vsem pa gremij ljubljanskih trgovcev, da 
zavzemajo svoje stališče in stavijo predloge. Le v okviru 
predlogov prizadetih zadrug more namreč deželna poli
tična oblast skrčiti oziroma izključiti delo ob nedeljah. 
C. kr. trgovinsko ministrstvo je v ukazu z dne 28. mar-
cija 1. 1900 št. 14.931 izjavilo, da mnenje, da sme po
litična deželna oblast neodvisno od zadružnih predlogov, 
kakor jih ima v mislih člen IX. odst. 3 zakona o ne
deljskem počitku, že vsled dispozicije 2. odstavka tega 
člena, eventualno odrediti tudi popolno izključitev nedelj
skega dela v trgovinah, ni utemeljeno v zakonu, dalje 
da more omejitev šesturnega nedeljskega dela v trgov
skem obrtu do popolne njega izključitve politična deželna 
oblast le v tistem obsegu odrediti, v kakoršnem obsegu 

so tako omejitev sklenile dotične zadruge na občnih 
zborih in po prvi instanci predlagale deželni oblasti, in 
končno da more odredbo take omejitve postavnega šest
urnega delavnega časa, kakor je »amo po sebi umevno, 
stvarno in krajevno veljati le za tiste obrte, za katere 
je po svojih pravilih ustanovljena zadruga, ki je stavila 
predloge. Tudi v ukazu, s katerim je Jani trgovinsko 
ministrstvo zbornicam poslalo v izjavo od trgovinskega 
in notranjega ministrstva sestavljeni načrt zakona, s ka
terim se izpreminja zakon o nedeljskem počitku, pravi 
trgovinsko ministrstvo, da je primernemu razširjenju ne
deljskega počitka v trgovskem obrtu, če tudi ga želi 
velika večina interesentov, v členu IX. odst. 3 pred
pisani postopek ovira, da, če ena sama udeležena za
druga splošno zaželjeni ureditvi ne pritrdi, — nepre
magljiva ovira. Po novem zakonu bo zategadelj ta po-
stopek odpravljen. 

Vsaka rešitev tega vprašanja, ki bi se izposlovala 
na drug način, bila bi v nevarnosti, da se zopet prekliče, 
ker bi ne odgovarjala obstoječemu zakonu. Zbornični 
tajnik je konečno predlagal, naj zbornica v tem smislu 
c. kr. deželni vladi izreče svoje mnenje. 

O tem predlogu razvila se je obširna in živahna 
debata. Zbornični svetnik Karol P o l l a k je predlagal, 
naj tudi zbornica priporoča nedeljski počitek, katerega 
je želeti z verskega in socialnega stališča. Saj je nedeljski 
počitek uveden tudi na Angleškem in tudi tamo ni slišati 
pritožeb proti temu. Zbornični svetnik Karol L u c k m a n n 
naglasa, da tudi ni vse dobro, kar se je uvedlo na An
gleškem. Nedeljski počitek, ki je v mnogih obrtih sploh 
nemogoč, se ne sme dekretirati, ampak se mora zahtevati, 
da se isti uredi po faktični potrebi. Gotovo je v principu 
vsakdo za nedeljski počitek, a predno se v tem oziru 
kaj definitivno določi, treba je vprašanje vsestransko dobro 
preudariti. 

Zbornični svetnik L e n a r č i č se strinja s predlogom 
zborničnega tajnika ter izjavlja, da je tudi on prijatelj 
nedeljskega počitka, če tudi iz druzih razlogov kakor 
gosp. Pollak. Pomisliti pa je vender treba, da pri nas 
niso dani isti pogoji za nedeljski počitek, kakor na An
gleškem, in da pri nas še nismo splošno spoznali veljave 
angleške prišlovice „times is moneya (čas je denar), ter 
da niti delavnika ne izkoristimo s tako intenzivnim delom 
kakor bi bilo želeti. Zlasti pa je treba uvaževati, da na 
deželi ljudstvo večinoma ob nedeljah prihaja v prodajalno, 
ker ob delavnikih nima časa za to. Popolen nedeljski po
čitek je torej pač mogoč v industrijalnih podjetjih, v 
trgovini pa je težko izvedljiv. Zbornična svetnika B a u m -
g a r t n e r in Ž i tn ik podpirata predlog tajnikov, in je 
gosp. Baumgartner mnenja, da se zlasti v večjih mestih, 
kakor n. pr. v Ljubljani, prodajalne ob nedeljah lahko 
popolnoma zapro. Zbornični svetnik A. G a s s n e r i z Tržiča 
je za to, da se nedeljski počitek kolikor mogoče razširi, 
zbornični svetnik O mer s a iz Kranja pa izraža bojazen, 
da bodo ob nedeljah prodajalne odspredaj zaprte, odzadaj 
pa odprte. Ko je še zbornični svetnik P a u e r priporočil 
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odsekov predlog, sklenila je zbornica, naj se c. kr. de
želni vladi poroča v zmislu, kakor je nasvetoval tajnik 
dr. Murnik. 

O dopisu c. kr. deželne vlade glede prispevkov za 
bohinjsko in karavansko železnico je poročal zbornični 
svetnik L e n a r č i č ter z ozirom na to, da je zbornici 
težko kaj prispevati, ker nima od kod zajemati, priporočal, 
naj se v tem smislu poroča deželni vladi; pač pa je po
ročevalec izrazil nado, naj bi interesenti glede odstopa 
sveta, prepustitve vodnih močij itd. šli vladi pri zgradbi 
železnice na roko, in naj bi posestniki ob progi pri od
kupu sveta ne stavili pretiranih zahtev. Zbornični svetnik 
G a s s n e r je prečital tem povodom izjavo tržiških indu
strijalcev, da ne morejo prispevati za to železnico, od 
katere ne bodo imeli koristi, da pa so pripravljeni k 
znatnim žrtvam, ako se vlada odloči za zgradbo železnice, 
ki bi vezala Tržič s Kranjem ali kako drugo pripravno 
točko državne železnice. Po predlogu poročevalca Lenarčiča 
sklenila je zbornica, naj se vprašanje glede tržiške želez
nice postavi na dnevni red prihodnje seje trgovske in 
obrtniške zbornice. 

Zbornični tajnik dr. M u r n i k je poročal o ustano
vitvi višje trgovske šole v Ljubljani ter naznanil, da se 
je deželni zbor kranjski soglasno izrekel za potrebo take 
šole ter pooblastil deželni odbor, da sme za nameravano 
šolo dovoliti do 10 000 K letne podpore. Po predlogu 
zborničnega svetnika L e n a r č i č a izrekla se je dežel
nemu zboru topla zahvala. Zbornici izdelati bo sedaj načrt 
za višjo trgovsko šolo ter ga predložiti ministrstvu v 
odobrenje, ob jednem pa c. kr. vlado po industrijskem 
svetu naprositi za primeren prispevek. 

Surovinskemu društvu črevljarske obrtne zadruge 
v Ljubljani dovolila je zbornica po predlogu zborničnega 
svetnika P a u e r j a 200 kron podpore ter izjavila svoje 
mnenje o prošnjah občin Javorje, Ilirska Bistrica, Radeče, 
Semič in Vinica za dovolitev letnih in živinskih semnjev. 

Končno je bil sprejet samostalni predlog zbornič
nega svetnika H r e n a , naj se trgovska in obrtniška 
zbornica pri južni železnici potegne za to, da se na 
progi Ljubljana-Trst in Ljubljana Maribor zopet uvede 
mešani vlak. 

Potem je predsednik gosp. J. Kušar zaključil sejo. 


